首届兰花奖评选办法

兰花奖由中国外文局发起设立，旨在表彰奖励全球范围内，投身国际文化交流事业，致力于促进中外文化交流、文明互鉴的外籍人士或机构，秉持和平、发展、公平、正义、民主、自由的全人类共同价值，夯实推动构建人类命运共同体的人文基础。

兰花奖评选表彰工作突出民间性、国际性、时代性，坚持专业、权威、公正、公开的原则，具体办法如下：

一、奖项与奖励

兰花奖以成就贡献和国际影响力为主要评选标准，分设终身荣誉奖、杰出成就奖、友好使者奖三个奖项。
(一）终身荣誉奖授予始终致力于人类文明发展进步事业，为推动中外文化交流、文明互鉴作出重大贡献、具有崇高声望和国际声誉的外籍人士。

（二)杰出成就奖授予长期致力于国际文化交流，作出突出贡献，取得标志性成果，产生广泛国际影响力的外籍人士或机构。

（三）友好使者奖授予持续推动中外文化交流合作、促进民心相通，在相关领域作出创新性、独特性贡献的外籍人士或机构。

兰花奖 2022年度获奖名额为8-10人（个)

中国外文局为获奖者颁发证书、奖章和奖金。终身荣誉奖、杰出成就奖、友好使者奖三个类别奖金分别为每人（个）30万元、20万元、10万元人民币（均为税后）。

二、组织机构

中国外文局为兰花奖发起机构，主要负责组织评选表彰工作，包括研究制定评选章程和评选办法、遴选组建兰花奖评选工作专家委员会(以下简称评委会)、对外发布评选公告等。

评委会为奖项评选工作的执行机构，委员从中外籍专业人士组成的专家库中遴选产生。

兰花奖评选工作秘书处（以下简称秘书处）为奖项评选表彰的办事机构，承担奖项评选表彰工作的具体组织实施和日常事务。秘书处设在中国外文局下属中国对外书刊出版发行中心。

三、参评条件

兰花奖参评对象应具备以下条件：

（一）具有国际视野、人文情怀，秉持和平、发展、公平、正义、民主、自由的全人类共同价值，坚持人类命运共同体理念；

（二）从事“大文化”相关领域工作，包括但不限于文学、艺术、影视、出版、翻译、教育、科技、卫生、媒体、特色文化、数字文化、人文交流活动等；

(三）积极参与国际文化交流，在相关领域取得代表性、标志性、引领性成果，具有一定国际影响力。

四、参评办法

（一）兰花奖参评可通过以下两种方式：

1.机构推荐

“大文化”领域中外相关机构、国际组织、中国驻外使领馆、各国驻华使领馆及相关中外民间组织等均可推荐参评对象。

2.自荐

外籍人士或机构可通过自荐形式参评，提交参评材料，并另附2位相关领域权威人士的书面推荐意见。

（二）参评材料

兰花奖参评材料由秘书处受理。请登陆中国外文局网站下载并填写奖项参评表，在有效时间内以电子邮件的方式发送参评材料至秘书处邮箱：orchids2022@cicg.org.cn。需提交的参评材料包括：

1. 奖项参评表；

2.参评对象主要业绩成就中英文介绍材料（800-1000字)；

3. 个人证件照、工作照、生活照等3-5张电子版照片（每张不小于 800K)；

4. 3分钟简介视频（可视情提供）；

5. 个人参评需提供本人护照首页或有效身份证件，机构参评需提供资质证明及机构法人护照首页或有效身份证件（电子版JPG 或PDF 格式）。

发送参评材料邮件时，附件文件名格式为：国别/地区＋参评对象＋奖项类别名称。

（三）截止日期为2022年9月7日，逾期不受理。

（四）参评对象无需缴纳评选费用。

五、评选流程

兰花奖评选分为初评、复评、终评、公示四个阶段，实行差额评选。初评产生侯选名单，复评产生入围名单，终评产生获奖名单。

获奖名单在中国外文局进行公示，公示期为7天。公示无异议后，在兰花奖颁奖典礼上公布正式获奖名单。

评选工作实行回避制度，如评委本人或其近亲属参评，该评委不参加该届的评奖工作。

本评选办法最终解释权归中国外文局。

六、联系方式

电话： +86-010-68996119

+86-010-68995080

传真： +86-010-68337118

邮箱：orchids2022@cicg.org.cn

Selection Measures for Inaugural Orchid Awards

The Orchid Awards (hereinafter referred to as “the Awards”), established by China International Communications Group (CICG), seeks to commend and reward non-Chinese nationals or organizations worldwide that have demonstrated devotion and made significant contributions to cultural exchanges between China and the rest of the world and mutual learning between Chinese and other civilizations.

The Awards shall select winners with international influence and valuable contributions from the general public in a professional, authoritative, fair and open manner.
I. Categories & Rewards

The Awards shall be bestowed in three categories, namely Lifetime Honorary Prize, Outstanding Achievement Prize and Friendship Envoy Prize, and based on achievements, contributions and international influence.

A. Lifetime Honorary Prize

The Prize shall be granted to non-Chinese nationals with a solid international reputation who have been consistently committed to the development and progress of human civilization and made significant contributions to cultural exchanges between China and the rest of the world and mutual learning between Chinese and other civilizations.

B. Outstanding Achievement Prize

The Prize shall be granted to non-Chinese nationals or organizations exerting extensive international influence and demonstrating commitment to international cultural exchanges through outstanding contributions and important achievements.

C. Friendship Envoy Prize

The Prize shall be granted to non-Chinese nationals or organizations that consistently facilitate cultural exchanges and cooperation and strengthen people-to-people bonds between China and the rest of the world through innovative and unique contributions in relevant fields.

In 2022, the Awards shall be presented to eight to ten individuals or organizations.

Certificates, medals and cash awards will be presented to award winners by CICG. The cash awards for the Lifetime Honorary Prize, Outstanding Achievement Prize and Friendship Envoy Prize shall be RMB300,000, RMB200,000 and RMB100,000 (all after tax), respectively, for each individual or organization.

II. Organizers & Expert Committee

CICG, the awarding organization, shall be responsible for organizing the selection and commendation including formulating selection rules and measures, establishing an expert committee for selection (hereinafter “Expert Committee”), and releasing selection announcements.

The Expert Committee shall be responsible for selection, and its members shall be selected from an expert pool of both Chinese and foreign professionals.

The Orchid Awards Selection Secretariat (hereinafter “the Secretariat”) shall be responsible for administrative work involved in selection and commendation. The Secretariat is hosted by China International Books and Periodicals Publishing and Distribution Center (China Center for International Communication Development, or CCICD) under CICG.
III. Eligibility

Potential candidates shall meet the following requirements:

Demonstrate international vision and authentic love for humanity, uphold the common values of humanity, and act on the vision of a global community of shared future;

Work in cultural sectors in a broad sense, including but not limited to literature, art, film and television, publishing, translation, education, science and technology, health, media, folk culture, digital culture, and people-to-people exchanges;

Actively engage in international cultural exchanges, make representative, marked and leading achievements in a field, and demonstrate certain international influence.

IV. Entry & Application

A. Nomination can happen in two ways:

1. Nomination by an organization

Relevant Chinese and foreign institutions, international organizations, Chinese embassies and consulates abroad, foreign embassies and consulates in China, and relevant Chinese and foreign non-governmental organizations in cultural sectors in a broad sense are all eligible to nominate potential candidates.

2. Self-nomination

Non-Chinese nationals or organizations can perform self-nomination by submitting application documents with written recommendations from two pundits or dignitaries in relevant fields.

B. Application

Application documents shall be sent to the Secretariat. Please download and fill out the entry form on the Awards page of the CICG official website and email it and other documents to orchids2022@cicg.org.cn before the deadline. Required documents include:

1. Entry form;

2. Description of major achievements in Chinese and English (800-1000 words);

3. Three to five electronic copies (no less than 800K each) of ID, work and daily life photos;

4. A three-minute introduction video (provided as needed);

5. Individuals are required to provide the front page of a passport or other valid ID document, and organizations are required to provide a qualification certificate and the front page of a passport or other valid ID document from a legal representative (electronic copies, JPG or PDF format).

Please name the email attachments according to the format of “country/region + name + category”.

C. Please submit application by September 7, 2022. Late submissions will not be accepted.

D. No fee is required.

V. Procedures

Winners shall be selected by shortlisting through four steps, namely preliminary selection, secondary selection, final selection and disclosure for public scrutiny. Candidates will be shortlisted through the preliminary round, finalists will be shortlisted in the second round, and winners will be selected in the final round.

The list of winners shall be disclosed on the official CICG website for public scrutiny for seven days. If no objections are received, it shall be officially announced at an awards ceremony.

Should an Expert Committee member or his/her close relative apply for the Awards, that member will be recused from selection this year to avoid potential bias.

CICG reserves the right to final interpretation of selection measures.

VI. Contact Us

Tel:  + 86-010-68996119

+ 86-010-68995930

Fax: + 86-010-68337118

Email: orchids2022@cicg.org.cn

